
       

A HTMT HíREI 

SZLOVÁKIA/FELVIDÉK 

   
Előadás: Szőcs Katalin: A tél, a víz évszaka 

Havi előadó ülését tartja az EME Természettudományi Szakosztálya 2024. február 22-én, csütörtökön délután 17 órától az Erdélyi 

Múzeum-Egyesület székházában. […] Szőcs Katalin tart előadást "A tél, a víz évszaka" címmel. Az előadás az évköri ünnepek 

szimbolikája mögött rejlő ősi tudásról szól. […] Az előadás online is követhető lesz a következő linken…” Forrás: EME.ro: teljes 

cikk > 

 

Beadványokkal árasztották el a kormányhivatalt 

A Pro Civis polgári társulás vezetője és munkatársai 69 esetben dokumentálták a kisebbségi nyelvhasználati törvény megsértését. 

[…] Ahogy Őry Péter, a ma7.sk portálnak elmondta, mostani munkájuk kizárólag a Szlovák Gázművek vész- és veszélyhelyzeti 

feliratait érinti. A jelzett törvény értelmében ezeknek a feliratoknak – ha közterületen vannak elhelyezve – kötelezően 

kétnyelvűeknek kell lenniük. […] Hozzátette, hogy nem újdonság ez a beadványhalmaz, hiszen Horony Ákos mostani 

kormánybiztos elődjének, Bukovszky Lászlónak is készítettek hasonlót, amikor elkezdte hivatali működését. […] Amiatt is 

fontosnak tartják ezekre az esetekre saját kezdeményezésből felhívni a kormánybiztos figyelmét, mert tudomásuk szerint a 

kisebbségi nyelvhasználati törvény megsértéséről szóló beadványok száma ez idáig még nagyon alacsony…” Forrás: Ma7.sk: teljes 

cikk > 

Sok magyar diák tanul szlovák iskolában, összeszedtünk néhány érdekes adatot diákjainkról 

Szlovákia tizenöt déli városában több mint 2570 magyar nemzetiségű diák jár szlovák tannyelvű alapiskolába a diákok nemzetiségi 

adatai alapján. Tizenhárom déli városban száznál is több magyar nemzetiségű diák tanul szlovák alapiskolában az aktuális 

2023/2024-es tanévben. A legtöbb magyar diák a magyar járásként emlegetett Dunaszerdahelyen van, és ebben a városban jár a 

legtöbb magyar nemzetiségű gyerek szlovák tannyelvű alapiskolába. […] Tartja magát az az évek óta megfigyelhető tendencia is 

Királyhelmecen, hogy a szlovák tannyelvű alapiskolában több a magyar nemzetiségű diák, mint a szlovák. […] Nyíltan sokan nem 

akarnak a roma gyerekekről beszélni, de háttérbeszélgetésekből egyértelmű, hogy az iskolaválasztás egyik befolyásoló tényezője. 

Az általunk megszólított iskolaigazgatók úgy vélik, a szülők elhatározását, hogy szlovák tannyelvű alapiskolába íratják gyereküket, 

szinte lehetetlen megváltoztatni…” Forrás: Napunk.sk: teljes cikk > 

Podcast: Paterka Pál, a komáromi székhelyű Duna Menti Múzeum új igazgatója 

Március elsején Patreka Pál régész kerül a komáromi székhelyű Duna Menti Múzeumnak élére. Eddig a Nyitrai Kerületi 

Műemlékvédelmi Hivatal komáromi kirendeltségének szaktanácsadójaként tevékenykedett. Az új múzeumigazgatót Korpás Árpád 

a Pátria rádió Nappali című műsorában szakmai múltjáról és terveiről faggatta…” Forrás: Patria24.sk: teljes cikk > 

Podcast: A Szlovák Köztársaság állami kitüntetésében részesült Szarka László történésszel 

Szlovák Köztársaság megalakulásának 31. évfordulója alkalmából 33 közéleti személyiséget, köztük szlovákiai magyarokat 

részesített állami kitüntetésben Zuzana Čaputová. Az államfő Szarka László történésznek a Fehér Kettős kereszt Érdemrend III. 

Fokozatát adományozta a magyar–szlovák kapcsolatok sokoldalú fejlesztésében szerzett kiemelkedő érdemeiért. A Magyar 

Tudományos Akadémia Történettudományi Intézetének nyugalmazott tudományos főmunkatársa, egyben a Selye János Egyetem 

oktatója mindig is élete fontos feladatának tartotta a közelítő és egyensúlyozó szerepet…” Forrás: Patria24.sk: teljes cikk > 

A Gömör-Kishonti Múzeum 2024-es évre szóló tervei 

Kerényi Éva, a Gömör-Kishonti Múzeum igazgatója, az MTA külső köztestületének tagja sajtótájékoztató keretében prezentálta, 

hogy mi várható a 2024-es évben a múzeum háza táján. […] A pozsonyi (1868), árvai (1868), kassai (1872) és trencséni (1877) 

múzeumok után a rimaszombati az 5. legrégebbi múzeum a mai Szlovákia területén. A gyűjtemény 1910-ben költözött jelenlegi 

helyére, az 1850-ben épült klasszicista épületbe a mai Tompa Mihály téren, ami egykor tüzérségi kaszárnyaként szolgált. […] 

A Határon Túli Magyarok Titkárságának sajtószemléje 
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https://eme.ro/esemeny/szocs-katalin-a-tel-a-viz-evszaka
https://eme.ro/esemeny/szocs-katalin-a-tel-a-viz-evszaka
https://ma7.sk/aktualis/beadvanyokkal-arasztotta-el-a-kormanyhivatalt-ory-peter
https://ma7.sk/aktualis/beadvanyokkal-arasztotta-el-a-kormanyhivatalt-ory-peter
https://napunk.dennikn.sk/hu/3819831/sok-magyar-diak-tanul-szlovak-iskolaban-osszeszedtunk-nehany-erdekes-adatot-diakjainkrol/
https://patria24.rtvs.sk/2024/02/08/uj-igazgato-a-duna-menti-muzeum-elen-interju-paterka-pallal/
https://patria24.rtvs.sk/2024/02/09/szarka-laszlo-a-kozvetites-elementaris-feladata-mindannyiunknak-akik-tobb-orszagot-ismerunk/


       

SZERBIA/VAJDASÁG 

 

Örömteli, hogy a múzeumalapítónak és első igazgatónak, Fábry Jánosnak ez év elején emlékszobát nyitottak. […]„Tavaly 

részlegesen zárva voltunk a felújítási munkák miatt, és ez rányomta a bélyegét a látogatottságra. Nem tudtuk teljesíteni a 6500-as 

kvótát. Több mint 40 rendezvényt készítettünk, 7 kiállítást nyitottunk, s hétvégékre is időzítettünk alkotóműhelyeket. […] „Az idei 

évben öt új kiállítást tervezünk…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > 

Helyzetkép: Párkány környéki könyvtárak 

A digitális világ térhódításával sokan temették a könyvtárakat, több kis településen el is sorvadtak. […] Párkány környékén nézünk 

szét, hogy lássuk, milyen is errefelé a könyvtárak helyzete. A könyvtárak fenntartói az önkormányzatok, amelyek amúgy is 

zsonglőrködnek a szűkös anyagiakkal, a könyvtár pedig nem életbevágóan fontos a települések működése szempontjából. Ennek 

ellenére az általam felkeresett településvezetők áldoznak a könyvtárakra és a falvak életében betöltött pozitív szerepüket 

hangsúlyozták. […] A városi könyvtárak dolgozóinak más a feladatuk, mint a falvakban dolgozó kollégáiknak, ők elsősorban a 

könyvekkel, illetve a kölcsönzéssel foglalkoznak…” Forrás: Ma7.sk: teljes cikk > 

Felszentelték a Tours-i Szent Márton templomot 

Közel másfél évtizeddel a templom építésének megkezdése után február 11-én felszentelték a nagytúri Tours-i Szent Márton-

templomot. A modern kivitelezésű és nem mindennapi belső díszítéssel ellátott szakrális helyet a nagytúri közösség javarészt 

önerőből építette fel. A Kistúrból és Középtúrból álló településnek több mint nyolcvan éven át nem volt temploma, csupán 

imaházban tartották meg az alkalmaikat. […] A Nagy János esperesplébános vezette közösség hathatós összefogásának 

eredményeként készült el az új katolikus templom…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > 

 

BT-vita Koszovóról: Ellentétes álláspontok 

Aleksandar Vučić szerb elnök csütörtök este az ENSZ Biztonsági Tanácsának a Koszovóról szóló vitájában kijelentette, hogy az 

ENSZ BT rendkívüli ülését azért hívták össze, mert a koszovói helyzet ellentétes az ENSZ határozataival és a világszervezet 

okmányaival, ami olyan károkat okozhat, amelyek nem hozhatók helyre. […] Albin Kurti, Koszovó miniszterelnöke elmondta az 

ENSZ Biztonsági Tanácsának ülésén, hogy a koszovói Központi Bank rendelete nem tiltja meg Szerbia kormányának, hogy 

pénzügyi támogatást nyújtson a koszovói szerbeknek, és hozzátette, hogy minden egyéb állítás a szerb kormány propagandájának a 

része…” Vajma.info: teljes cikk > 

Megalakult a Tartományi Képviselőház 

A képviselői mandátumok hitelesítésével pénteken megalakult az új összetételű tartományi képviselőház. Az ellenzéki képviselők 

ugyan hitelesítették a mandátumaikat, de bojkottálták az ülést, mert szerintük a választásokat elcsalták. A hatalmi többséget a Szerb 

Haladó Párt alkotja, mivel megszerezte a mandátumok több mint felét. Az ülésen egyébként megalakultak a frakciócsoportok. A 

Vajdasági Magyar Szövetség 9 mandátumot szerzett…” Rtv.rs: teljes cikk > teljes cikk 2 >  

Publicisztika: Elvándorlás vs. kettős állampolgárság 

A 2023-as év egyik legnagyobb arculcsapása volt a vajdasági magyarság számára, amikor azzal szembesült, milyen drasztikus 

mértékben csökkent a közösség lélekszáma. A 2011-ben mért 253 889 főhöz képest 2022-ben csak 184 442 fő vallotta magát magyar 

nemzetiségűnek Szerbiában. […] A magyar kisebbség Szerbiában a második legnagyobb nemzeti közösség. […] Számos sikertelen 

adatigénylést követően végül is a BFKH Állampolgársági és Anyakönyvi Főosztálya tekinthető adatokból kiderül, […] hogy az 

egyszerűsített honosítási eljárás bevezetése és a 2022-es népszámlálás között összesen több mint 180 ezer szerb állampolgár kapta 

meg a kettős állampolgárságot, és csaknem hetvenezerrel csökkent a vajdasági magyarok lélekszáma. […] Tény azonban, hogy a 

magyar állampolgárság felvételekor a vajdasági magyarság sokkal inkább kiaknázhatónak látta az EU-s útlevélben rejlő, szabad 

munkavállalással járó lehetőségeket…” Atlatszo.rs: teljes cikk > 

Videó: Dupla könyvbemutató Szenttamáson 

A szenttamási Népkönyvtárban csütörtökön bemutatták Bordás Győző és Bordás Attila Csatorna született című kétnyelvű kötetét, 

valamint Bordás Győző Velünk történt című novellaválogatását. A verbászi születésű írót a csatorna-könyvről Buzás Mihály, a 

novelláskötetről pedig Buzás Márta szerkesztő kérdezte…” Pannonrtv.com: teljes cikk > 

https://felvidek.ma/2024/02/autobuszokkal-erkezo-turistakra-szamit-a-gomor-kishonti-muzeum/
https://ma7.sk/tajaink/a-konyvtar-a-falvak-szive
https://felvidek.ma/2024/02/az-uj-nagyturi-templom-a-kozosseg-szolgalataban/
https://www.vajma.info/cikk/szerbia/33773/BT-vita-Koszovorol-Ellentetes-allaspontok.html
https://www.rtv.rs/hu/vajdas%C3%A1g/megalakult-a-tartom%C3%A1nyi-k%C3%A9pvisel%C5%91h%C3%A1z_1515744.html
https://hetnap.rs/cikk/Megalakult-a-tartomanyi-parlament-46861.html
https://atlatszo.rs/2024/02/09/elvandorlas-vs-kettos-allampolgarsag/
https://pannonrtv.com/rovatok/kultura/dupla-konyvbemutato-szenttamason


       

UKRAJNA/KÁRPÁTALJA 

Előadás: Egyensúlyban az online-offline libikókán 

Egyensúlyban az online-offline libikókán – a családi béke visszaszerzésének módszerei címmel hallhattak előadást Hajdújáráson az 

észak-bácskai pedagógusok és szülők. […]A gyermekek egyre fiatalabb korban lépnek be az online térbe, és sokszor a szülők nem 

tudják hogyan viszonyuljanak a digitális neveléséhez, ezért a legfontosabb, hogy a szülő és a gyerek őszintén tudjanak 

kommunikálni. […] Fegyverneki Gergő digitális pedagógiai szakértő elmondta: Tiltani semmiképpen sem érdemes, hiszen így vagy 

úgy, úgyis megtalálják a gyerekek az online forrásokat. […] Az előadás a magyar kormány támogatásával, az Èszak-bácskai Magyar 

Pedagógusok Egyesületének szervezésében valósult meg…” Rtv.rs: teljes cikk > 

Móra Ferenc halálának 90. évfordulóján emlékeztek 

Móra Ferenc magyar író, újságíró, muzeológus a szegedi múzeum munkatársaként Csókán végzett ásatásokat 1907 és 1914 között, 

egyebek mellett ezzel is nyomot hagyva maga után a településen. Halálának 90. évfordulójára emlékeztek meg az észak-bánáti 

városban. […] Móra Ferenc újságcikkekben, versekben és egy regényben is megörökítette Csókát. Nem véletlen, hogy Cs. Simon 

István és barátai annak idején a helyi Magyar Művelődési Egyesületet is róla nevezték el…” Rtv.rs: teljes cikk > 

A vajdasági színházaké a főszerep a VM4K Csütörtök esték elnevezésű programsorozatának eseményein 

A vajdasági színházaké a főszerep a VM4K Csütörtök esték elnevezésű programsorozatának februári eseményein. A Vendégségben 

színházaink című beszélgetéssorozat csütörtöki vendége Urbán András, az Újvidéki Színház igazgatója volt. Az intézmény tavaly 

ünnepelte alapításának 50. jubileumát. […] A csütörtöki est moderátora Góli Kornélia, dramaturg, egyetemi tanár, az MTA külső 

köztestületének tagja volt, aki a színházigazgatót jövőbeli terveiről is kérdezte…” Pannonrtv.com: teljes cikk >  

 

Válaszolt az oktatási minisztérium a KMPSZ iskolai nyelvhasználattal kapcsolatos kérdéseire  

Ukrajna Oktatási és Tudományos Minisztériuma válaszolt a Kárpátaljai Magyar Pedagógusszövetségnek (KMPSZ) az iskolai 

nyelvhasználattal, illetve az érettségi multiteszt lefordításával kapcsolatos, januárban elküldött kérdéseire. […] Azon személy 

kérésére, aki más nyelvű középiskolai oktatásban részesül, a feladatokat az adott nyelvre lefordítva adják meg, kivételt képeznek a 

nyelvi komponensű feladatok”. A feladatokat azon diákok számára fordítanák le, akik magyar, lengyel, román és krími tatár nyelven 

részesülnek oktatásban…” Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk > 

Kulin Ágnessel, a 33 éve működő RIT elnökével az elmúlt év történéseiről beszélgettünk 

Kulin Ágnessel, a 33 éve működő Kárpátaljai Magyar Képző- és Iparművészek Révész Imre Társasága (RIT) elnökével az elmúlt 

év történéseiről beszélgettünk, arról, hogy a művészek hogyan tudtak alkotni a háború árnyékában, […] Különbözően hatnak ránk 

a terhek, amelyeket átélünk a két éve tartó háborús időszak krízishelyzetében. Egyesek aktív időszakukat élik most, hiszen az alkotás 

öröme egy önterápiás eszköz is, […] mások viszont nem találják a helyüket és azt a kifejezésformát, amelyet ebben az időszakban 

hitelesnek és helyénvalónak éreznek. […] Alkotóművészek munkáját segítő szervezetként annyit tudtunk és tudunk tenni, hogy 

ebben az időszakban is biztos támogatói hátteret biztosítunk a tagjaink számára, akár művészeszközökkel vagy lélekkönnyítő 

beszélgetésekkel…” Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk > 

A ZeneVarázslat Mozgalom Kárpátalján 

A ZeneVarázslat Mozgalom megalapítása óta elköteleződött a klasszikus muzsika értékeinek közvetítése mellett. A Várnagy Andrea 

Liszt Ferenc-díjas zongoraművész által megálmodott misszió felkelti a gyerekek érdeklődését a klasszikus zene iránt, ösztönzi 

fejlődésüket, felkarolja a tehetséges fiatal zongoristákat. […] A GENIUS Jótékonysági Alapítvány, a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai 

Magyar Főiskola és a Kárpátaljai Magyar Pedagógusszövetség hozta létre tehetséggondozási céllal. […] A program rendszerint egy 

előválogató hangversennyel veszi kezdetét, amit 30 órás intenzív képzés követ, végül a résztvevők záróhangversenyen adnak számot 

a megszerzett tudásról. […] Váradi Natália, a GENIUS Alapítvány igazgatója, Az MTA külső köztestületének tagja lelkesen 

szervezi a ZeneVarázslat programjait, […] elárulta, közös munkájuk megkezdése óta Várnagy Andrea összesen 51 gyermek zenei 

tehetséggondozásához és 18 zongoratanár szakmai előmeneteléhez járult hozzá…” Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > 

 

https://www.rtv.rs/hu/t%C3%A1rsadalom/egyens%C3%BAlyban-az-online-offline-libik%C3%B3k%C3%A1n_1515894.html
https://www.rtv.rs/hu/vajdas%C3%A1g/m%C3%B3ra-ferenc-hal%C3%A1l%C3%A1nak-90.-%C3%A9vfordul%C3%B3j%C3%A1n-eml%C3%A9keztek_1515747.html
https://pannonrtv.com/rovatok/kultura/vendegsegben-szinhazaink
https://karpataljalap.net/2024/02/07/valaszolt-az-oktatasi-miniszterium-kmpsz-iskolai-nyelvhasznalattal-illetve-multiteszt-leforditasaval-kapcsolatos-kerdeseire
https://karpataljalap.net/2024/02/11/kulin-agnes-mi-itt-vagyunk-maradunk-es-nem-engedjuk-hogy-az-alkotoi-es-teremtoi-folyamat-megszakadjon
https://kiszo.net/2024/02/11/a-zene-ereje-tompitja-a-szirenak-hangjat-%e2%97%8f-karpati-igaz-szo/


       

ROMÁNIA/ERDÉLY 

 

Munkácson is bemutatták a Beregszász szíve című dokumentumfilmet 

Beregszász és Ungvár után február 6-án Munkácson is bemutatták Beregszász egykori nagyzsinagógájának, a jelenleg művelődési 

házként funkcionáló épület felújításának előkészületeiről szóló Beregszász szíve című filmet. A dokumentumfilm az eddigi 

munkálatokat mutatja be a projekten dolgozó szakemberekkel, valamint az érintettekkel folytatott beszélgetések alapján…” Forrás: 

Karpataljalap.net: teljes cikk > 

Könyvajánló: Szégyenpiac 

A 305 oldalas kiadvány az Intermix Kiadó gondozásában jelent meg januárban a Kárpátaljai Magyar Könyvek 307. darabjaként. A 

megjelent szövegeket Dupka György, az Intermix Kiadó vezetője, az MTA külső köztestületének tagja állította össze, gondozta és 

jegyzetekkel látta el. A lektorálást Vári Fábián László Kossuth- és József Attila-díjas költő végezte. A borítót és az írásokat Kutasi 

Csaba tiszapéterfalvi festő, grafikus illusztrálta. […] A Szégyenpiac nem csupán egy antológia, hanem egy kordokumentum is. Nem 

véletlen, hogy az utóbbi tíz év irodalmi termését gyűjtötték össze benne…” Forrás: Karpatalja.ma: teljes cikk > 

 

Statisztika: A béka ülepe alatt van Románia a hulladékgazdálkodás és -újrahasznosítás terén 

Akárcsak egy évvel korábban, 2022-ben is Románia volt a legkevesebb települési hulladékot termelő uniós tagállam, de 

újrahasznosítás terén is az utolsó helyet foglalta el az ország – derül ki az Európai Unió (EU) statisztikai hivatala, az Eurostat 

csütörtökön közölt adataiból. […] A legkisebb mennyiséget Romániában jegyezték, itt „csak” 301 kilogramm települési hulladékot 

termeltek személyenként. […] Az Európai Bizottság (EB) szerdán indoklással ellátott véleményt küldött Romániának, amiért nem 

tett eleget maradéktalanul a hulladéklerakókról szóló 1999/31/EK irányelvnek, amely előírja a tagállamoknak, hogy 

gondoskodjanak az engedéllyel nem rendelkező hulladéklerakók bezárásáról és helyreállításáról…” Forrás: Kronikaonline.ro: teljes 

cikk >  

Publicisztika: Önszerveződő fiatal tanárok próbálják felpezsdíteni a romániai közoktatást 

Románia hagyományosan a „legrosszabb tanulók” közé tartozik azokon a „vizsgákon”, amelyek azt mérik, mennyire hat az oktatási 

rendszer a tanulók képességeire. A hazai 15 évesek teljesítménye ugyanolyan gyenge lett a legutóbbi PISA teszten, amelynek 

eredményeit tavaly decemberben hozták nyilvánosságra, mint a Covid-járvány előtt tesztelt társaiké. A PISA-felmérések azt is 

mutatják, […] hogy nálunk jött ki az egyik legnagyobb különbség a diákok leggazdagabb negyedének és legszegényebb negyedének 

a teljesítménye között. […] Tíz év alatt mindössze két százalékponttal sikerült csökkenteni az oktatásból idő előtt kiesők arányát: 

17,8%-ról 15,6%-ra. […] Cikkünkben három olyan fiatal pedagógiaszervezetet mutatunk be, amelyek a maguk szűkös erőforrásaival 

küzdenek az oktatás reformjáért és a károk lokális enyhítéséért. Mentés Másként: a kritikai pedagógia zászlóvivői; A Social Fiber ; 
A legfrissebb pedagógiai csoportosulás erdélyben a Gizi Akciópedagógia Platform…” Forrás: Atlatszo.ro: teljes cikk >  

Beszélgetés Kovács Zoltánnal, a magyar kormány nemzetközi kommunikációért felelős államtitkárával 

A magyar államnak a külhoni magyarokkal szembeni régi restanciáját pótolnák az év elejétől beüzemelt digitális állampolgársági 

programmal. Kovács Zoltánnal, a magyar kormány nemzetközi kommunikációért és kapcsolatokért felelős államtitkárával 

igyekeztünk közelebb hozni a kezdeményezés lényegét és előnyeit. […] A Nemzeti Virtuális Tér oldal 2024. január elsején megnyílt, 

a magyar állampolgárok, de gyakorlatilag bárki olyan számára hozzáférhető. […] Tulajdonképpen virtuális értelemben 

kiterjesztettük az ország határait. […] A digitális állampolgárság program azonban nem szorítkozik a tévézésre, minden magyar 

állampolgár számára elérhető új szolgáltatásokkal jelentkezünk. A tervek szerint mobil eszközökre költözik a személyi igazolvány, 

az azonosításra és az ügyintézésre vonatkozó ügyek…” Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > 

Daniel David rektort újraválasztották a kolozsvári Babeș-Bolyai Tudományegyetem élére 

Újraválasztották Daniel David rektort a Babeș-Bolyai Tudományegyetem (BBTE) élére, újabb öt évig vezeti a felsőoktatási 

intézményt – közölte csütörtökön a kolozsvári egyetem. A csütörtöki rektorválasztáson Daniel David egyedüli jelöltként, mintegy 

80%-os részvétel mellett, a szavazatok 90,88 százalékával nyerte el második rektori mandátumát…” Forrás: Kronikaonline.ro: teljes 

cikk > 

Egy kolozsvári HR-cég mesterséges intelligenciát használ a jelentkezők megrostálására 

Egy kolozsvári HR-cég a régióban, de lehet még az országban is az elsőként olyan, mesterséges intelligenciát (AI) igénybe vevő 

humánerőforrás-kereső számítástechnikai megoldást használ, amely előbb a nem ember vezérelte folyamat részeként az 

https://karpataljalap.net/2024/02/08/munkacson-bemutattak-beregszasz-szive-cimu-dokumentumfilmet
https://karpatalja.ma/kultura/konyvajanlo/konyvajanlo-szegyenpiac/
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/megkongatta-a-veszharangot-az-europai-bizottsag-romania-nem-jatszadozhat-tovabb-a-hulladekgazdalkodassal
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/megkongatta-a-veszharangot-az-europai-bizottsag-romania-nem-jatszadozhat-tovabb-a-hulladekgazdalkodassal
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https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/daniel-david-rektort-ujravalasztottak-a-kolozsvari-babe-bolyai-tudomanyegyetem-elere
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/daniel-david-rektort-ujravalasztottak-a-kolozsvari-babe-bolyai-tudomanyegyetem-elere


       

DIASZPÓRA 

önéletrajzból és más forrásokból merített információk alapján virtuális eszközökkel meginterjúvolja a jelentkezőt, majd az 

aspiránsokat specifikus algoritmus alapján megrostálja, és ezt követően ajánlja az előválogatott személyeket a cégvezető figyelmébe. 

Pálfi Szilárd, a jobspoint.ro alapítója és vezetője a Szabadságnak felfedte a rendszer lényegét: az AI elemzi az állás szerkezetét és 

kritériumait, a követelményeket, valamint a jelentkező önéletrajzát. […] Pálfi szerint a mesterséges intelligencia használata a humán 

erőforrás kiválogatása terén kizárja a válogató személy szubjektív értékelését…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

Egy restitúciós történet: Amikor az állam packázik a kisemberrel 

Visszaszolgáltatás, kártérítés, jóvátétel? – erre három évtized nem volt elég Románia kormányainak, pedig jó sok volt belőlük. […]  

Az Országos Tulajdon-visszaszolgáltató Hatóság (ANRP) hiába ítélt meg kártérítést a nagytatának a 60-as években kisajátított 

földterületére, úgy tűnik, az államnak esze ágában sincs fizetni. […] Hosszú éveken át tartott az aktatologatás, és az ügyvéd sem 

dolgozott ingyen. Végül közel tízévi huzavona után 2021-ben megszületett a hivatalos okirat, miszerint az illetékes hatóság 

rábólintott, a kártérítési kérés jogos, és megítélt egy összeget. Nyilván nem csak az ismerősömről van szó, hanem a hasonló 

helyzetben levő több ezer kárvallottról. Az első részlet kifizetési utalványa 2022-ben érkezett, a pénz viszont csak a 2023-as év 

elején. […] Aztán eltelt a 2023-as év, és nem történt semmi […] kormányhatározat döntött a kifizetések felfüggesztéséről…” Forrás: 

Szabadsag.ro: teljes cikk > 

Beszélgetés Kató Bélával, az Erdélyi Református Egyházkerület püspökével 

Kató Béla 1954-ben született Barátoson. 1979-ben az Egységes Protestáns Teológiai Intézetben diplomázott, […] 2000–2012 között 

az Erdélyi Református Egyházkerület főjegyzője-püspökhelyettese, 2012 decemberétől püspöke. […] Mit tehet ma a református 

egyház a nemzettudat ápolásáért? A mi egyházunk magyar nyelven szolgál, nem kétnyelvű. A számunkra adatott környezetben 

egyértelmű, hogy aki reformátusnak vallja magát, az magyar, aki meg ortodoxnak, az román. […] Ott van a népszámlálás. Most is 

vagyunk tizenötmilliónyian, de szétszóródva a földgolyón. Kereshetjük, ki ezért a hibás, de ne feledjük, olyan jövő felé vettük az 

irányt, ahol nincs nemzet, nincs egyház, nincs közösség, nincs apa, nincs anya, nincs szülőföld, nincs semmi, csak én vagyok, csak 

én. […] Lassan oda jutunk, hogy az erdélyi gyülekezetek felében a lelkész marad az utolsó magyar adminisztrátor, s ezért minden 

tette prófétai cselekmény. Nemcsak példát, de a közössége számára irányt is kell mutatnia, a jó pap minden cselekedete prófétai 

igehirdetés…” Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > 

Megszabadulnának a lelkészeiktől – fellázadt Érmihályfalván a református közösség 

A kisváros két hete fel van bolydulva, előkerültek az évtizedes sérelmek. A január 28-án tartott istentiszteletről tömegesen 

kivonultak, így tiltakoztak a lelkészek viselkedése ellen. Közel száz panaszlevelet és egy 1254 hívő által aláírt tiltakozó nyilatkozatot 

juttattak el az egyház felsőbb vezetéséhez. […] A lelkész házaspár, Balázsné Kiss Csilla és Balázs János Dénes 22 éve szolgál 

Mihályfalván, és mint Oláh Sándortól megtudtuk, már a kezdeti években voltak elégedetlenségek, születtek panaszlevelek, de csak 

most jött el az a pont, amikor kiállt és nyilvánosan elkezdett tiltakozni a hívek jelentős többsége a papok viselkedése miatt. […] Az 

érmihályfalvi egyébként egy nagy gyülekezetnek számít, a kilencezres kisváros lakosságának több mint fele tartozott ide korábban. 

[…] Az egyik felháborodott fiatal nő lapunkhoz eljuttatott levelében azt panaszolta, hogy „évek óta igyekeznek minél jobban 

kizsákmányolni a saját híveiket, emellett elhíresültek lelkészhez nem méltó jellemükről, viselkedésükről is. […] A lelkészek nem 

nyilatkoztak. […] Az esperes udvarias levélben válaszolt: a törvényes kivizsgálás folyamatban van…” Forrás: Transtelex.ro: teljes 

cikk > 

 

Beszélgetés Somogyi Léllel, a clevelandi Árpád Akadémia főtitkárával  

Beszélgetés Somogyi Léllel, a clevelandi Árpád Akadémia főtitkárával súlyos családi és közéleti örökségekről, nagyapja útját 

követő fiúról és a mesterséges intelligenciáról. […] Mi fogadta apját Amerikában? 1950-ben került Clevelandbe, de a 

kivándorláshoz kellett egy ún. szponzor, azaz támogató. A legtöbb kivándorló akkoriban gyári munkához jutott; és az első hullámok 

szponzorálták a következőket, szintén gyári munkás állásokra. Amerikának akkoriban az volt a politikája, hogy olyan gyárakba és 

kisebb városokba szórják szét a háború vesztes országainak menekültjeit, ahol könnyebben beolvadnak. Amikor Magyarországon a 

szabadságharcot vérbe fojtották, az Amerikában élő menekült magyarok végleg feladták a reményt a hazatérésre, ugyanakkor 

hírnevük sokat javult az amerikaiak szemében. Cselekedni kezdtek. […] Édesapám ezen szervezetek alapító tagja és a Magyar 

Társaság közművelődési elnöke lett…” Forrás: Bocskairadio.org: teljes cikk > 

Mészáros Andrea lett az Egyesült Magyar Egyletek (EME) elnöke 

Az Egyesült Magyar Egyletek, vagyis a clevelandi magyar szervezeteket és egyházakat tömörítő ernyőszervezet január utolsó 

hetében tartotta meg tisztújító taggyűlését, melynek eredményeképpen Szentkirályi Endre leköszönő elnöktől Mészáros Andrea 

https://szabadsag.ro/article/allasra-palyazol-elobb-az-mi-t-kell-meggyoznod
https://szabadsag.ro/article/amikor-az-allam-packazik-kisemberrel
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https://transtelex.ro/kozelet/2024/02/10/ermihalyfalva-reformatus-egyhaz-felhaborodas-lelkeszek
https://www.bocskairadio.org/meg-letezunk-de-mar-nem-ugy-mint-egykor/


       

vette át a stafétát. […] Mészáros Andrea, aki a jól működő dolgokon nem szeretne változtatni. Megtartaná az eseménynaptárban a 

két nemzeti ünnepet és a Hősök Napját is tovább kívánja méltatni. […] Kiemelkedően fontos, hogy legyen magyar iskola, magyar 

oktatás, de legalább ennyire lényegesnek tartja azokat is bevonni, akik az első kitelepültek leszármazottai…” Forrás: 

Bocskairadio.org: teljes cikk > 

Godány Sándor kiállítása a Dél-afrikai Köztársaságban 

A nemzetközileg is elismert csallóközi festőművész, Godány Sándor képei a tavalyi pretoriai kiállítása után ezúttal Stellenbosch 

városában tekinthetők meg a helyi egyetem galériájában. Mostani önálló tárlat Szlovákia dél-afrikai köztársasági nagykövetségének 

a rendezésében valósult meg Stellenboschban, a városi egyetem vizuális művészeti tanszékének kiállítótermében. […] Godány 

Sándor olaj- és akrilképein egyfajta átmenet figyelhető meg a tudatosság és az absztrakt között, ám a festmények képi világa és 

mondanivalója a legtöbb esetben mégis jól körülhatárolható, ugyanis egyfajta apokaliptikus világot örökít meg, a jelenkor 

emberének a természettől való eltávolodását, a körülöttünk lévő természeti kincsek tönkretételét mutatja be gyakran harsány 

színekkel…” Forrás: Muzsa.sk: teljes cikk > 

Ady Endre válogatott versei, a finn nyelvű fordításkötet bemutatója 

Ady Endre válogatott versei Ki látott engem? címmel jelentek meg Pekka Turkka finn fordításában 2023-ban a Kulttuurivihkot 

Kiadó gondozásában. A kötet bemutatójára február 15-én, csütörtökön 18:00-tól kerül sor a Liszt Intézetben (Helsinki) Elias Krohn 

kiadó, Anna Tarvainen irodalmár és Kovács Magdolna, a Helsinki Egyetem korábbi magyar lektora részvételével. Az esemény finn 

nyelvű. […] Kulttuurivihkot Kiadó korábban már három, magyarról finnre fordított verseskötetet jelentetett meg, ugyancsak Pekka 

Turkka fordításában: Petőfi Sándor Mies ja aika, Kassák Lajos Joskus tulee meillekin aika, valamint Petri György Täyttä roskaa 

című kötete…” Forrás: Culture.hu: teljes cikk > 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Összeállította: Bóna László 
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